



الجمعية العامة الـ144 للاتحاد البرلماني الدولي

نوسا دوا، إندونيسيا

20-24 آذار/مارس 2022



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

FEM/33/A.1

31 كانون الثاني/يناير 2022

الدورة الثالثة والثلاثون لمنتدى النساء البرلمانيات

جدول الأعمال المؤقت

دورة منتدى النساء البرلمانيات مفتوحة أمام البرلمانيات والبرلمانيين الذين يرغبون في المشاركة في مختلف النقاشات والمناقشات.

1. انتخاب رئيسة الدورة الثالثة والثلاثين لمنتدى النساء البرلمانيات

2. إقرار جدول الأعمال

3. الأنشطة الأخيرة للنهوض بالمساواة بين الرجال والنساء (الجنديرية)

سيتم إطلاع المشاركين على ما يلي:

(أ) أعمال مكتب النساء البرلمانيات ومداولاته في الدورتين المعقودتين في مدريد في 26 تشرين الثاني/نوفمبر

2021 وفي نوسا دوا في 20 آذار/مارس 2022

(ب) عمل مجموعة الشراكة بين الرجال والنساء (الجنديرية) وتوصياتها

(ج) الأنشطة التي اضطلع بها الاتحاد البرلماني الدولي مؤخراً لتعزيز المساواة بين الرجال والنساء (الجنديرية)

4. المساهمة في أعمال الجمعية العامة الـ144 من منظور جندي

سيدعى المشاركون إلى مناقشة مشاريع القرارات المدرجة على جدول أعمال الجمعية العامة الـ144 بعنوان

إعادة النظر في النهج المتبع في عمليات السلام وإعادة صياغته من أجل تعزيز السلام الدائم (اللجنة الدائمة



للسلم والأمن الدوليين) وتعزيز تكنولوجيا المعلومات والاتصالات كعامل مساعد لقطاع التعليم، بما في ذلك خلال أوقات الجائحة (اللجنة الدائمة للتنمية المستدامة). وسيناقش المشاركون مشاريع القرارات من منظور جندي وسيصدرون توصيات بشأن التعديلات المتعلقة بالجنود التي سيقدمها منتدى النساء البرلمانيات إلى اللجنتين الدائمتين. ولهذا الغرض، سيعملون في مجموعتين على النحو التالي:

ستناقش المجموعة 1: إعادة النظر في النهج المتبع في عمليات السلام وإعادة صياغته من أجل تعزيز السلام الدائم.

ستناقش المجموعة 2: تعزيز تكنولوجيا المعلومات والاتصالات كعامل مساعد لقطاع التعليم، بما في ذلك خلال أوقات الجائحة.

وبعد تقديم عرض قصير لمشروع القرارين، سينقسم المنتدى إلى مجموعات نقاش. وبناء على توصية من مكتبه، سيعين المنتدى رئيسة ومقررة لكل مجموعة. وستقدم المقررات توصيات المجموعات إلى منتدى النساء البرلمانيات في جلسته بعد الظهر.

وستجتمع كل مجموعة من الساعة 11:00 إلى الساعة 13:00.
وسيستأنف المنتدى أعماله الساعة 14:30.

5. التجارب البرلمانية في مجال تعزيز صحة الأم والوليد والطفل في زمن كوفيد-19 وفي التعافي من الجائحة

أحرز تقدم كبير في مجال صحة الأم والوليد والطفل في العقود الأخيرة، لكن لا تزال ترد أوجه عدم مساواة، حيث تتوفى 94 في المئة من الأمهات في البلدان المنخفضة الدخل والبلدان ذات الدخل المتوسط الأدنى، ولا يحصل سوى نصف المواليد والمرضى على رعاية عالية الجودة. ويمكن تفادي معظم وفيات الأمهات والمواليد والأطفال.

ولا يتطلب هذا الاستثمارات والتشريعات الداعمة فحسب، بل يتطلب أيضاً معالجة الأسباب الهيكلية والحوافز المتبقية. ويُمنع عدد كبير جداً من النساء والأطفال من الاستفادة من الرعاية الصحية التي يحتاجونها بسبب المعايير الثقافية والجنسية، ولا سيما فيما يتعلق بالصحة والحقوق الجنسية والإنجابية، وعدم القدرة على الدفع، ونقص المعلومات، أو عدم توافر الخدمات الجيدة والموظفين المدربين.



وزادت جائحة كوفيد-19 من تفاقم أوجه عدم المساواة، بينما تحول الاهتمام والموارد بعيداً عن الخدمات الصحية الأساسية للأم والطفل، بما في ذلك في البلدان ذات الدخل المرتفع. وفي الوقت نفسه، ظهرت هُجج مبتكرة، مثل استخدام ممارسة الطب عن بُعد والتكنولوجيا. وفي هذا السياق، كيف تقوم البرلمانات بدراسة أثر جائحة كوفيد-19 على صحة الأم والطفل، وما هي الإجراءات التصحيحية التي تتخذها؟ ما هي الممارسات الجديدة التي ظهرت ويمكنها أن تيسر حصول النساء والأطفال على خدمات الصحة وكيف يمكن إدامتها؟ كيف يمكن لخطط التعافي من كوفيد-19 أن تساعد على معالجة الفقر وأوجه عدم المساواة وأن تفيد صحة الأم والوليد والطفل؟

6. تقارير مقررات مجموعة النقاش

ستقدم مقررات مجموعة النقاش تقاريرهن. بعد ذلك، سيطلب المنتدى منهن التشاور مع رئيسة مكتب النساء البرلمانيات وإعداد تعديلات لعرضها خلال مناقشات اللجنة الدائمة للسلم والأمن الدوليين واللجنة الدائمة للتنمية المستدامة.

7. انتخاب أعضاء مكتب النساء البرلمانيات

سيدعى منتدى النساء البرلمانيات إلى ملاء المنصب الشاغر في مكتب النساء البرلمانيات لمجموعة أوراسيا.

8. مكان انعقاد الدورة الرابعة والثلاثين لمنتدى النساء البرلمانيات وموعدها





Inter-Parliamentary Union

For democracy. For everyone.

144th IPU Assembly

Nusa Dua, Indonesia
20-24 March 2022



FEM/33/A.1
31 January 2022

33rd session of the Forum of Women Parliamentarians

Provisional agenda

The session of the Forum of Women Parliamentarians is open to women and men parliamentarians who wish to take part in the various discussions and debates.

1. Election of the President of the 33rd session of the Forum of Women Parliamentarians

2. Adoption of the agenda

3. Recent activities to advance gender equality

Participants will be briefed about:

- (a) The work of the Bureau of Women Parliamentarians and its deliberations at the sessions held in Madrid on 26 November 2021 and in Nusa Dua on 20 March 2022
- (b) The work and recommendations of the Gender Partnership Group
- (c) Recent IPU activities for the promotion of gender equality

4. Contributing to the work of the 144th Assembly from a gender perspective

Participants will be invited to discuss the draft resolutions that are on the agenda of the 144th Assembly entitled *Rethinking and reframing the approach to peace processes with a view to fostering lasting peace* (Standing Committee on Peace and International Security) and *Leveraging Information and Communication Technology as an enabler for the education sector, including in times of pandemic* (Standing Committee on Sustainable Development). Participants will discuss the draft resolutions from a gender perspective and issue recommendations on gender-related amendments to be submitted by the Forum of Women Parliamentarians to the two Standing Committees. For this purpose, they will work in two groups as follows:

Group 1 will discuss: *Rethinking and reframing the approach to peace processes with a view to fostering lasting peace*

Group 2 will discuss: *Leveraging Information and Communication Technology as an enabler for the education sector, including in times of pandemic.*

#IPU144

After a short presentation on the draft resolutions, the Forum will split into discussion groups. On the recommendation of its Bureau, the Forum will designate a chairperson and a rapporteur for each group. The rapporteurs will submit the groups' recommendations to the Forum of Women Parliamentarians at its afternoon sitting.

*Each group will meet from 11:30 to 13:00.
The Forum will resume its work at 14:30.*

5. Parliamentary experiences in promoting maternal, newborn and children's health in times of COVID-19 and in recovering from the pandemic

Significant progress has been achieved in maternal, newborn and child health in recent decades, but inequalities remain, with 94 per cent of maternal deaths occurring in low- and lower middle-income countries, and only half of small and sick newborns having access to high-quality care. Most maternal, newborn and child deaths are preventable.

This does not only require investments and supportive legislation, but also structural causes and remaining barriers to be addressed. Too many women and children are prevented from benefitting from the health care they need because of cultural and gender norms, in particular in relation to sexual and reproductive health and rights, inability to pay, lack of information, or unavailability of quality services and trained personnel.

The COVID-19 pandemic further exacerbated inequalities, while attention and resources were diverted away from essential maternal and child health services, including in high income countries. At the same time, innovative approaches, such as the use of telemedicine and technology, have emerged. In this context, how are parliaments investigating the impact of the COVID-19 pandemic on maternal and child health, and what redressive action are they taking? What new practices have emerged that can facilitate access to health for women and children and how can they be perpetuated? How can COVID-19 recovery plans help address poverty and inequalities and benefit maternal, newborn and child health?

6. Reports of the discussion group rapporteurs

The discussion group rapporteurs will present their reports. The Forum will then ask them to consult with the President of the Bureau of Women Parliamentarians and prepare amendments to be presented during the debates of the Standing Committee on Peace and International Security and the Standing Committee on Sustainable Development.

7. Election to the Bureau of Women Parliamentarians

The Forum of Women Parliamentarians will be called upon to fill the vacant seat on the Bureau of Women Parliamentarians for the Eurasia Group.

8. Venue and date of the 34th session of the Forum of Women Parliamentarians